

**Follow-up Responses to the House of Commons Standing Committee on Government
Operations and Estimates (OGGO)
Supplementary Estimates (C) 2020-21
March 10, 2021**

**Réponses de suivi au Comité permanent de la Chambre des communes Comité
permanent des opérations gouvernementales et des prévisions budgétaires (OGGO)
Budget supplémentaire des dépenses (C) 2020-2021
Le 10 mars 2021**

Additional information on breakdown of PHAC vaccine funding (PHAC)

QUESTION 1

M. Pierre Paul-Hus (CPP): The amount adds up. So the \$8 billion for bilateral agreements goes to the seven companies that entered into agreements. One thing isn't clear. Are we paying for the vaccines that were licensed and distributed, or are we paying for the vaccines that were reserved?

Mr. Glenn Purves: It's advance purchase agreements, so as the vaccines come in and the payments go out, it's to ensure the payments are fulfilled. In terms of details about specifically the seven you're talking about and the breakdown of that \$8 billion, that's a question that the Public Health Agency of Canada would be better placed to answer.

M. Pierre Paul-Hus (CPP): Can you tell me whether the \$8 billion approved by the Treasury Board includes what was reserved or what we'll receive, regardless of whether it's a Pfizer, Moderna or other vaccine? Does this amount cover what we need to vaccinate Canadians, or will an additional batch be distributed abroad afterwards?

Mr. Glenn Purves: My understanding is that funds to deal with supplementary vaccinations have been transferred to Global Affairs Canada for their programming. I believe the \$8 billion is to cover all the vaccines. Having said that, I think the Public Health Agency of Canada would be able to provide a better line of sight on that answer and we'd be very pleased to get back to the committee with a precise response to Mr. Paul-Hus' question.

QUESTION 1: Government Response

English response:

Funding of \$9.2 billion will support bilateral advance purchase agreements, allow Canada to pursue strategic international partnerships, and procure safe and effective vaccine and therapeutics treatments for Canadians with COVID-19.

Advance Purchase Agreements are contracts to secure procurement of vaccines prior to these products receiving market approval from Health Canada. Payment provisions are distinct to each agreement and there is no standard clause related to advance payments in the event that a vaccine is not approved for use in Canada. These terms and conditions have been negotiated with each vaccine supplier.

The funding of \$9.2 billion is as follows:

Bilateral Advanced Purchase Agreements (\$8.0 billion)

This funding is to secure timely access to successful COVID-19 vaccines through both promising international and domestic candidates. Recognizing time pressures and the rapidly shifting nature of negotiations, a broad envelope of funds is being sought with the understanding that a governance structure has been put in place to provide accountability when finalizing specific agreements, with regular reporting on progress. The funding envelope can be used to cover additional fees and costs associated with advance purchase agreements, including reservation fees, where necessary.

Pursue Strategic International Partnerships (\$1.0 billion)

This funding is to secure timely access to supply of leading international COVID-19 vaccines.

The Government of Canada is committing \$705 million of funding through Global Affairs Canada to support a number of international vaccine and therapeutic initiatives in response to the COVID-19 pandemic. The Government of Canada knows that as long as one country is at risk, we are all at risk, and Canada is committed to supporting equitable global access to COVID-19 vaccines.

Procure safe and effective treatments for Canadians with COVID-19 (\$200 million)

This funding is to secure treatments currently under investigation in clinical trials for the Canadian population as they are shown to be safe and effective., For example, Canada began receiving delivery of Remdesivir in September 2020.

QUESTION 1: Réponse du gouvernement

M. Pierre Paul-Hus : Ce montant s'additionne. Donc, le montant de 8 milliards de dollars pour les contrats bilatéraux va aux sept compagnies avec qui il y a eu des ententes. Une chose n'est pas claire: est-ce que nous payons pour les vaccins qui sont autorisés et qui ont été distribués ou est-ce que nous payons pour les vaccins qui ont été réservés?

M. Glenn Purves : Ce sont des contrats d'achat préalables. À mesure que les vaccins sont livrés et que les paiements sont versés... On s'assure que les paiements sont effectués. Quant aux détails concernant les sept compagnies en question et la ventilation des 8 milliards de dollars, vous devrez poser la question à l'Agence de la santé publique du Canada.

M. Pierre Paul-Hus : Pouvez-vous me dire si les 8 milliards de dollars approuvés par le Conseil du Trésor comprennent ce qui a été réservé ou ce que nous allons recevoir, peu importe le vaccin, que ce soit Pfizer, Moderna ou un autre? Ce montant couvre-t-il nos besoins pour vacciner les Canadiens ou est-ce qu'il y aura un lot supplémentaire qui sera distribué à l'international, par la suite?

M. Glenn Purves : Si j'ai bien compris, les fonds pour les lots supplémentaires de vaccins ont été transférés aux programmes d'Affaires mondiales Canada. Je crois que les 8 milliards de dollars couvrent tous les vaccins. Cela dit, l'Agence de la santé publique du Canada pourra

certainement vous donner un meilleur portrait de la situation. Nous transmettrons volontiers au Comité une réponse précise à la question de M. Paul-Hus après la réunion.

Réponse en français:

Un financement de 9,2 milliards de dollars soutiendra les accords bilatéraux d'achat anticipé, permettra au Canada de poursuivre des partenariats internationaux stratégiques et fournira des vaccins et des traitements thérapeutiques sûrs et efficaces pour les Canadiens atteints de la COVID-19.

Les accords d'achat anticipé sont des contrats visant à obtenir et à acheter des vaccins avant que ces produits ne reçoivent l'approbation de mise sur le marché de Santé Canada. Les dispositions de paiement sont distinctes pour chaque accord et il n'y a pas de clause standard relative aux paiements anticipés dans le cas où un vaccin n'est pas approuvé pour utilisation au Canada. Ces termes et conditions ont été négociés avec chaque fournisseur de vaccins.

Le financement de 9,2 milliards de dollars est le suivant:

Accords d'achat anticipé bilatéraux (8,0 milliards de dollars) pour garantir un accès rapide
Ce financement vise à garantir un accès en temps opportun aux vaccins COVID-19 réussis par le biais de candidats internationaux et nationaux prometteurs. Reconnaisant les contraintes de temps et la nature changeante des négociations, une large enveloppe de fonds est recherchée, étant entendu qu'une structure de gouvernance a été mise en place pour assurer la responsabilité lors de la finalisation d'accords spécifiques, avec des rapports réguliers sur le progrès. L'enveloppe de financement peut être utilisée pour couvrir les frais supplémentaires et les coûts associés aux accords d'achat anticipé, y compris les frais de réservation, si nécessaire.

Poursuivre des partenariats internationaux stratégiques (1,0 milliard de dollars)
Ce financement vise à garantir un accès rapide à l'approvisionnement des principaux vaccins internationaux contre le COVID-19.

Le gouvernement du Canada s'engage à verser 705 millions de dollars
Ce financement par l'entremise d'Affaires mondiales Canada pour soutenir un certain nombre d'initiatives internationales de vaccination et de traitement en réponse à la pandémie de la COVID-19. Le gouvernement du Canada sait que tant qu'un pays est à risque, nous sommes tous à risque, et le Canada est déterminé à soutenir un accès mondial équitable aux vaccins COVID-19.

Procurer des traitements sûrs et efficaces pour les Canadiens atteints de la COVID-19 (200 millions de dollars) Ce financement vise à garantir les traitements actuellement à l'étude dans les essais cliniques pour la population canadienne, car ils se sont avérés sûrs et efficaces., Par exemple, le Canada a commencé à recevoir du Remdesivir en septembre 2020.

QUESTION 2:

Matthew Green (Hamilton Centre, NDP): Thank you very much. I apologize, because I know this has been touched on and I might be repeating myself here, but I'm trying to get clear on PHAC's \$2.5 billion under vote 1c, Operating expenditures, and votes 5c and 10c to support

research, development and purchases of vaccines. It seems like a lot of money. I'm wondering, in terms of the breakdowns, how much of it is going to development versus purchasing. I'm still unclear if this question has already been asked, so my apologies if it has.

Glenn Purves: Mr. Green, it's a great question. From my standpoint, I could give you a line of sight in terms of the payment authority that is being sought.

QUESTION 2: Government Response

English response:

The \$2.5 billion in question is part of the funding envelope of the Medical Research and Vaccine Development measure (\$9.2 billion total), as published in Supplementary Estimates (B). As part of Supplementary Estimates (C), the \$2.5 billion is being transferred from the Statutory Authority to Voted appropriation. Initial funding of \$5.4 billion was approved as voted authority and \$3.8 billion was approved through the new statutory authority under the *Public Health Events of National Concern Payments Act* (of which \$1.3 billion was accessed before the December 31, 2020 repeal date).

Funding for this envelope covers costs related to the Advanced Purchase Agreements to secure timely access to successful COVID-19 vaccines through both promising international and domestic candidates.

QUESTION 2 : Réponse du gouvernement

M. Matthew Green (Hamilton-Centre, NPD) : Merci beaucoup. Je vous prie de me pardonner, mais j'aimerais revenir sur un sujet dont nous avons déjà parlé. Il y aura peut-être des redites, mais je veux m'assurer de bien comprendre la demande de 2,5 milliards de dollars de l'ASPC au titre du crédit 1c, les dépenses de fonctionnement, et des crédits 5c et 10c pour financer la recherche, le développement et l'achat de vaccins. C'est une très grosse somme. Comment l'argent sera-t-il réparti exactement entre le développement et l'achat? Je ne sais pas trop si cette question a déjà été posée. Si oui, veuillez m'en excuser.

M. Glenn Purves : Monsieur Green, c'est une excellente question. Pour ma part, je peux vous donner des précisions sur l'autorisation de paiement demandée.

Réponse en français:

Les 2,5 milliards de dollars font partie de l'enveloppe de financement de la mesure Recherche médicale et développement de vaccins (9,2 milliards de dollars au total), telle que publiée dans le Budget supplémentaire des dépenses (B). Dans le cadre du Budget supplémentaire des dépenses (C), les 2,5 milliards de dollars sont transférés du pouvoir législatif au crédit voté. Un financement initial de 5,4 milliards de dollars a été approuvé en tant qu'autorisation votée et 3,8 milliards de dollars ont été approuvés par le biais de la nouvelle autorisation statutaire en vertu de la Loi sur les paiements des événements de santé publique préoccupants au niveau national (dont 1,3 milliard de dollars ont été obtenus avant la date d'abrogation du 31 décembre 2020).

Le financement de cette enveloppe couvre les coûts liés aux accords d'achat anticipé pour garantir un accès en temps opportun aux vaccins COVID-19 réussis par l'intermédiaire de candidats internationaux et nationaux prometteurs.